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MEZINÁRODNÍ DEN ŽEN SLAVÍME! 

 
A tradičně, s karafiáty! Osobně nemám nic proti 

rudým karafiátům. Ovšem ty, které jsme dostaly, byly 

opravdu krásné. Fialové žíhané s dokulata 

tvarovanými okvětními plátky jako růžičky a voněly. 

A navíc darované z rukou chlapa. Tradičně jsme si 

každá z žen mohly vybrat z pestré palety primulek.  

Kulturní program jsem si až tak neužila, neb jsem 

pozorností byla u požadavků vnoučka a průšvihu naší 

jezevčice. Každá žena dostala skvělý dezert 

v kelímku a chlebíček. Vnouček si pro mne do 

pivnice došel z hřiště a při té příležitosti mi dezert 

„znárodnil“… a při té příležitosti se dělo ještě něco 

dalšího… Když jsem se vrátila do tepla pivnice, 

slyším šuškandu, že jezevčice se ve skladu vrhla na 

chlebíčky. S vykuleným pohledem jsem šla zjistit 

rozsah škody. Ulovila jen jeden. Táhla se tiše jak 

čmoud, ale šéfová Nelča ji přistihla. Ještě vykuleněji 

se na mne tvářili členové rodiny venku, nikdo si 

nevšiml její bleskové mlsné výpravy. 

Byla jsem poprvé v pivnici po jejím novém otevření. 

Potěšilo mne, že v ní 

bylo více světla a 

příjemně vymalováno. 

Ovšem to 

nejdůležitější je, že se 

nás žen sešlo hodně a 

bylo o čem povídat. 

Rychlá obsluha 

a výběr občerstvení 

byly „třešničkou na 

dortu“. Jsem ráda, že 

máme příjemné místo 

k setkávání. 
 

Jitka Rukavičková 

 

                    ÚNOROVÝ KARNEVAL 
 

Letošní karneval se opravdu 

podařil. V pivnici to praskalo ve 

švech, tolik masek a návštěvníků 

jsem nečekala. V novém prostředí 

se nám krásně slavilo a bavilo. 

Masky, které soutěžily, byly 

vtipné, a tak bodování o tu nejlepší 

bylo těsné. Zajímavé je, jak se 

dokáží sladit rodiny i skupiny, 

třeba rodina odněkud z Tyrolska 

nebo trio z Vatikánu. Manželé 

Pelantovi také pobavili. Prostě 

výborné odpoledne až do večera. 

Děti předvedly to nejlepší i v 

tanečcích na parketu při hudbě. 

Zkrátka bylo nám dobře, jídlo a pití skvělé. Tak zase 

příští rok, snad nám budou prostory pro náš karneval 

stačit, bylo opravdu plno.   
 

Děkuji všem, co přišli a dokázali,  

že je u nás na Bačalkách „živo“.   
 

Renata Folprechtová 
  



AKTUÁLNĚ Z ÚŘADOVNY 
 

V uplynulých měsících se v naší obci konalo několik 

akcí a s příchodem jara obec připravuje mnoho 

dalších. Máme za sebou maškarní, o které byl velký 

zájem, pivnice byla opravdu plná. Bylo hezké vidět 

tolik povedených masek, ať už dětských nebo 

dospěláckých. Mezi hosty se objevili i návštěvníci 

z okolních vesnic, ale o detailnějším průběhu se jistě 

rozepíší v tomto vydání Pramínku. Stejně tak 

povedeně proběhla oslava Mezinárodního dne žen, 

které se zúčastnilo mnoho 

z nás. Mimo to, že šlo o 

milé setkání, bylo 

postaráno i o příjemnou 

atmosféru, kterou oživily 

vystupující děti společně 

s Renatou Folprechtovou, 

která měla připravené 

krátké povídání 

k probíhajícímu svátku. 

Kromě takzvané otvíračky 

to byly první větší 

zkoušky naší pivnice pod 

vedením nové provozovatelky a dovolím si napsat, že 

úspěšné. 

 

Od vzpomínek se dostaneme k plánům. Nejbližší obcí 

pořádanou akcí je vědomostní hospodský kvíz, který 

se bude konat 22.3.25 v místní pivnici od 16:00. 

Jedná se o první samostatný kvíz, který pořádáme 

a bude zaměřen na všeobecný přehled. Kromě 

ověření znalostí si od něj slibujeme příjemnou zábavu 

a celkové pobavení při dobrém jídle a pití. Pokud by 

se tento typ zábavy ujal, může obec pořádat například 

i kvízy tematické. 

Další plánovou událostí je naopak již tradiční jarní 

brigáda, která letos vychází na sobotu 29.3.25 a bude 

se konat od devíti hodin. Sraz proběhne u obecního 

úřadu. Více podrobností a plánů uvádím 

v samostatném článku o brigádě. Součástí tohoto 

článku jsou i informace o přistavení kontejnerů 

na velkoobjemový odpad.  

Obec nabízí místním obyvatelům Bačalek a Lična 

možnost samotěžby dřeva v obecním lese. V tuto 

chvíli se mohou zájemci hlásit úřadu, a to do konce 

března. Podle počtu zájemců bude vymyšlen systém 

rozdělení parcel, či konkrétních stromů. 

Upozorňujeme, že většina míst pro samotěžbu je 

v hůře, nebo dokonce těžce dostupných místech a je 

potřebná technika. Samotěžba bude probíhat vždy na 

vlastní riziko. Plánovaná cena za vytěžený kubík je 

150 Kč. Primárně se bude začínat těžbou popadaného 

dřeva, následně přijdou na řadu vytipované a 

označené stromy. Do lesa je možné vstupovat pouze 

přes veřejné cesty, bez souhlasu majitelů není možné 

vstupovat, nebo dokonce odvážet dřevo po 

soukromých pozemcích. 

Další záležitostí, ve které obec pokročila, i když 

minimálně, je výběr zhotovitele stavby přivaděče 

pitné vody z Dětenic. Obec v průběhu posledních 

měsíců byla donucena schválit původně vyloučenou 

soutěžící firmu KAVE Bau s.r.o., ta však v zákonem 

stanovené lhůtě nereagovala. Z tohoto důvodu 

zastupitelstvo obce na posledním veřejném zasedání 

schválilo firmu, která ve výběrovém řízení skončila 

jako druhá v pořadí, a to konkrétně firmu ZIKUDA – 

vodohospodářské stavby spol. s.r.o.. Nyní budeme 

doufat, že celý proces proběhne bez problémů a 

budeme moci přistoupit k podpisu smlouvy o dílo 

v takové lhůtě, aby nebyla ohrožena schválená dotace 

od MŽP.  

Obec také dále řeší nevyhovující 

stav místní kanalizace. Kromě 

probíhající kampaně na vývoz 

septiků, do které se přihlásilo 

mnoho z vás, řešíme i budoucí 

studii pro zjištění aktuálního 

stavu kanalizace, její trasování 

a zhodnocení možných řešení 

nakládání s obecními odpadními 

vodami. V nejbližších dnech 

budou dořešeny podmínky a 

praktická stránka hromadného 

vyvážení septiků všech přihlášených. Následně obec 

osloví majitele domů a rekreačních objektů ohledně 

vyplnění dotazníků pro získání aktuálních dat 

týkajících se technického řešení odpadních vod 

jednotlivých objektů,  stejně tak jako toto šetření 

proběhlo již před několika lety. 

Děkujeme všem občanům, kteří mají zájem o dění 

v obci a zapojují se do nejrůznějších dobrovolných 

akcí. Velice si toho vážíme a těšíme se na shledanou 

na plánované brigádě. 

                                                                                                                            

Michaela Mušková  

místostarostka obce Bačalky 

 

Ceny pro letošní rok 2025: 
 

Odpady: 

Popelnice 80 l, svoz 1 x 14 dní 1 872 Kč 

Popelnice 120 l, svoz 1 x 14 dní 2 808 Kč 

Případně bez popelnice za jednoho trvale žijícího 

občana či za rekreační objekt 495Kč 

Volný prodej pytlů na směsný odpad 99 Kč/1 ks. 

Volný prodej pytlů žlutých či oranžových 

3 Kč/1 ks. 

Poplatek za odpady je třeba uhradit do konce května, 

a to buď osobně na úřadě, nebo zasláním dané částky 

na účet obce s poznámkou:  

Odpady a uvést číslo popisné.  
    

Vodné: 

Cena za 1m3 zůstává 44 Kč vč. DPH. 

Fixní poplatek za rok zůstává 300 Kč vč. DPH 

za vodovodní přípojku ukončenou vodoměrem. 
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Poplatek za jednoho psa činí 100 Kč na rok, za 

dalšího je pak cena 150 Kč na rok.  

Vyzýváme majitele psů, aby po svých mazlíčcích 

na veřejném prostranství uklízeli. Poslední dobou 

řešíme stížnosti na nepořádek po psech, a to 

hlavně na prostranství kolem obecního úřadu, u 

dětského hřiště a přilehlého okolí! 

 

V třídění odpadů došlo ke změně. Zde sdělení,  

co můžeme vhazovat do žlutých kontejnerů 

a pytlů. 

 

 

V sobotu 29.3.2025 obec pořádá již tradiční 

jarní brigádu. 

Ta se bude konat pod záštitou dobrovolnické akce 
Ukliďme Česko, která nám poskytuje ochranné 
rukavice a pytle na odpad. Sraz dobrovolníků 
proběhne v 9 hodin u obecního úřadu. Zde si 
rozdělíme práci, nářadí a ochranné 
pomůcky. Kromě klasického úklidu obce a 
přilehlého okolí, je letos v plánu stříhání a 
vyřezávání křovin a náletů například kolem 
bývalého zemědělského družstva a také na Ličně. 
Z tohoto důvodu uvítáme, když si dobrovolníci 
přinesou vlastní nářadí (není podmínkou). 
Občerstvení pro dobrovolníky je zajištěno.  

Účast na této akci je na vlastní riziko. 
Doporučujeme pevnou obuv a dodržovat 

bezpečnostní pokyny. 

Obec při této příležitosti zajistila velkoobjemové 
kontejnery, které budou umístěné u oplocenky 
na odpad. 
Vzhledem ke zkušenostem z minulého roku, 
kdy se v kontejneru objevily věci, které tam nemají 
co dělat a obci tak vznikly problémy, budou 
kontejnery k dispozici jen v den brigády a to pod 
dohledem (předpoklad od 8:30 do 15:00). Konec 
brigády je předpokládán okolo poledne, takže 
i účastníci stihnou kontejnery pro soukromé účely. 
Velkou a bohužel nepříjemnou novinkou je, že se 
do těchto kontejnerů nesmí odkládat 
dřevo. Pokud bude někdo potřebovat zlikvidovat 
dřevo a bude nelakované, může ho umístit na 
hromadu vznikající vedle OÚ na pozdější pálení 
čarodějnic. 
 

Kontejnery jsou pro potřeby obce, místních 
obyvatel a majitelů rekreačních objektů  

v katastru obce. 
 

!!! CO NEPATŘÍ !!! 
DO VELKOOBJEMOVÝCH KONTEJNERŮ: 

• Elektrospotřebiče 
• Zahradní odpad 
• Stavební odpad 
• Součásti vozidel 
• Pneumatiky 
• Nebezpečný odpad 
• Azbest 
• Izolační materiál 
• Skelná vata 
• Chemikálie 
• Zářivky 
• Kameny 
• Zemina 
• Baterie 
• Barvy 
• Písek 
• Stavební suť 
• Dřevo 

Odpad, který se nesmí odkládat do 
velkoobjemových kontejnerů mohou lidé řešit 

přes sběrné dvory, např. v Libáni. V obci také 2x 
ročně probíhá svoz nebezpečného odpadu. 

Nově je možnost obci odevzdat nepotřebný textil. 
Pokud má někdo tuto potřebu,  

ať ho v den brigády umístí k hasičské zbrojnici 
v pytli, který bude označený nápisem TEXTIL. 

 
V případě že je někdo nemohoucí a potřebuje 

zlikvidovat nějaký odpad, může se obrátit na úřad 
do 24.3.2025, ten případně zařídí odvoz.  

Doufejme, že nám bude počasí přát a brigáda bude 
stejně úspěšná jako v předchozích letech. 

 Předem Vám děkujeme za účast a zájem 
o obec.  
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KAMARÁD „VYDRÝSKA“? 

Ondatra nebo nutrie? 
 

Copak nám to zabloudilo na kálek v Bačalkách? 

Už jsem v něm viděla ledacos. Když tam byla ještě 

čistá voda, přistály tu husy i kachny, když tam vody 

bylo po kotníky, náhle tam “zaparkovalo” 

nezabrzděné auto pana Čermáka. Teď už je tam 

mnoho let naplaveno bahno, rákos, různé traviny, 

i skleněnou láhev je tam možno spatřit. A letos v zimě 

se tam opět objevilo i cosi živého. Neumím to poznat 

z jediného setkání, ale myslím, že jde o ondatru. 

Pravděpodobně o ondatru pižmovou. Ta je totiž velký 

cestovatel zvířecí říše, do Evropy se dostala v roce 

1905, dokonce v první třídě (pravděpodobně lodí), 

a to na pozvání českého šlechtice, hraběte Josefa 

Jeronýma Colloredo-Mansfelda. A teď už jí máme 

i na Bačalkách. Hrabě, známý svou zálibou 

v netradičních zvířecích hostech, zakoupil několik 

párů ondater od obchodníka se zvířaty v Severní 

Americe a vypustil je na svém panství v Dobříši. Jak 

to dopadlo? Ondatry vzaly jeho pozvání velmi vážně 

a rozhodly se založit "své impérium", které se během 

pár let rozšířilo nejen po celém Česku, 

ale i po Evropě a části Asie. Prostě mezinárodní 

úspěch. A šlo to i beze zbraní. V Česku se staly 

ondatry oblíbeným cílem lovců – nejen kvůli 

luxusním kožíškům, ale i gurmánskému zážitku 

na talíři. Tyto tradice však později ustoupily 

do pozadí, pravděpodobně kvůli nedostatku receptů 

na "ondatří speciality". Při zavlečení ondater (a jejich 

kolegů - nutrií říčních) panovaly obavy, že budou naší 

přírodě dělat větší problémy než nezodpovědní 

rybáři. Ale ouha, ondatry si nakonec našly své místo 
ve zdejších mokřadech a staly se regulérními 

obyvateli (a občasnými kazisvěty hrází). Kdopak 

z vás ji také už zahlédl? Celou zimu se u nás krmila 

desítkami spadaných jablek z nedalekého stromu. Jen 

co sešel sníh, začala se vyhřívat na chomáčích 

uschlého rákosí, ale jakmile všechna jablka 

pod stromem shnila, pravděpodobně se vydala 

na další cestu. Tentokrát nejspíš za svým partnerem 

a třeba, kdo ví, příští zimu tu bude celá rodinka. Ale 

bát se není třeba, do domácích mazlíčků nebo slepic 

se nepustí. Je to býložravec, a tak i své mladé bude 

krmit jen kořínky, orobincem, rákosem a trávou.   

Tak za rok, nebo i dřív, zase naviděnou. 
 

Alena Varhanová 

PROMĚNY ŽIVOTA 

 

Jak nám ukazují roční cykly, je čas růstu, rozkvětu, 

plození a umírání. Mění se vše kolem i v nás. Každý 
tu má chvilku pro prožitek života a jeho tvoření. 

Jiným cyklem prochází skály, půda, stromy, rostliny, 

zvířata a lidé. Hodně se změnila tvář obce Lična 

s pokácením nemocných a nebezpečných stromů. 

Změnil se i kulturní život v obci, akce se přizpůsobují 

nejmenším dětem, kterých je nyní zde většina. A těší 

mne, že i s jarem kulturních akcí přibývá. 

Vlastně vše je jednou poprvé a zároveň i naposled 

ve své jedinečnosti, nic se nedá zcela zopakovat. 

Je důležité vědomě uctít, co je a co bylo, tím více, 

čím to bylo delší čas součástí našeho života, ať už 

v dobrém či nepříjemném prožitku. Vše má svůj 

smysl a vděčnost dává vitalitu a radost životu. 

Zvu vás přivítat vědomě čas jarní rovnodennosti, 

příslib slunečního svitu a tepla pro dalšího půl roku, 

možnosti tvořit na zahradě spolu s přírodou. 

Také vás zvu k tiché vzpomínce a rozloučení 

s dlouholetou obyvatelkou Bačalek, č.p. 45. 

 

ROZLOUČENÍ 
 

V požehnaném věku 93 let v úterý 18.3.2025 zemřela 

paní Kristina Hurciková. 

Zemřela doma, jak si přála, v péči svých dětí. 

Rozloučit se s ní můžeme přijít v úterý 25.3.2025 

ve 13 hodin na hřbitov v Bačalkách.  
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ROSTEME SPOLU 
 

Pomáháme zvládat život s duševním onemocněním 
 

Když do života vstoupí vážné duševní onemocnění, 

může být těžké najít cestu zpět k běžnému životu. 

Právě proto jsme tu my – tým sociálních pracovníků 

organizace Péče o duševní zdraví. Poskytujeme 

bezplatnou podporu lidem starším 16 let z celého 

okresu Jičín, kteří se potýkají s vážným duševním 

onemocněním. 

Jak? 

• Jezdíme k lidem domů nebo na jiné domluvené 

místo, kde poskytujeme sociální podporu. 

• Pomáháme se zvládáním každodenních situací – 

ať už jde o jednání na úřadech, hospodaření 

s financemi nebo zapojení do společnosti. 

• Pomáháme zvládat projevy duševního 

onemocnění.  

• Podporujeme nejen osoby, které se potýkají 

s duševním onemocněním, ale i jejich rodiny. 
 

Ctíme jedinečnost každého klienta a snažíme se vždy 

najít takovou podporu, která bude nejlépe odpovídat 

jeho potřebám.  

Spolupráce s naším týmem vypadá například  

takto:  

Mladý muž, kterému do života vstoupila schizofrenie 

a potýká se také se závislostí. K nám přišel na 

doporučení psychiatra s jasnou „zakázkou“: Cíl 

spolupráce byl dokončit školu a najít si práci. Do 

roka splněno! Jak? Začátek byl těžší, protože Tomáš 

na schůzky hodně zapomínal. Časem začal chodit 

na klubové aktivity, zapojoval se, začal se 

aktivizovat. Proběhlo mapování pracovních 

zkušeností. Následně si vyzkoušel práci ve 

spřáteleném podniku. Zároveň probíhalo zjišťování 

ohledně dokončení vzdělání. Vyplynula z toho 

potřeba doučování. Zapojili jsme bývalou kolegyni – 

učitelku. Intenzivní doučování Tomáše popostrčilo. 

Na konci května složil úspěšně maturitní zkoušku a 

hned nastoupil do práce. Je o velký kus dál na cestě 

zotavení se z duševního onemocnění. 

 

Sídlíme na adrese:  

17. listopadu 861,  

Jičín.  

Pokud potřebujete pomoc, napište nám  

nebo zavolejte:  

 

pdz-jc@pdz.cz nebo 493 592 554.  

V kontaktní den: pondělí 13:00 – 16:00 hodin 

můžete přijít i bez předchozí domluvy. 

 

Ozvěte se. Společně najdeme cestu, jak žít život, 

který neovládají projevy duševního onemocnění. 

Více informací na www.pdz.cz. 
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GRATULUJEME JUBILANTCE 

MILÁDCE 

 
Tak to máme pěkně seřazené 

za sebou: Masaryk, Beneš, Hácha, 

zase Beneš, Gottwald, Zápotocký, 

Novotný, Svoboda, Husák, Havel, 

Klaus, Zeman a Pavel. Ti všichni se od r. 1930 

vystřídali na Pražském hradě. Přišli, odešli 

nebo odejdou. A s každým z nich nový personál, 

nové vybavení, nové móresy. 

Na Bačalkách v čp. 84 od r. 1930 v podstatě vše 

při starém nebo chcete-li v původním obsazení: 

Miládka Hazdrová . . . a Miládka Nešněrová. Stejný 

personál, v podstatě neměnné vybavení a tradiční 

móresy. A teď řekněte sami, kam byste raději šli 

pro pomoc či pro radu? Kde byste hledali stabilní 

oporu a podporu? Na Hradě jistě ne. U Miládky je 

najdete vždycky. Je to neuvěřitelné, ale naše nejstarší 

obyvatelka a bačalská rodačka paní Milada 

Nešněrová oslavila v plném zdraví 14.března 2025 

své 95. (slovy: devadesátépáté) narozeniny! Nemohla 

jsem chybět mezi gratulanty, ostatně paní Miládce 

chodím gratulovat každý rok. A vždycky si hezky 

popovídáme a zavzpomínáme na staré časy (některé 

pamatuje ovšem jen Miládka, já jsem ve svých 

pětapadesáti moc „mladá“) a na staré obyvatele 

Bačalek i Lična.  

Takhle si vlastně povídáme od té doby, co ji znám, 

tj. od nějaké poloviny 70. let minulého století, 

kdy jsem začala sama chodit na nákupy do prodejny 

Jednoty. Možná by bylo výstižnější, než že jsem 

chodila na nákupy, že jsem, stejně jako ostatní, 

chodila čekat, až něco do krámu přivezou. Pondělí, 

středa, pátek mléko, v pátek i šlehačku. Ve čtvrtek 

maso a uzeninu a zákusky. Během toho čekání jsem 

poslouchala rozsáhlé rozpravy přítomných sousedek, 

což se mi dodnes vyplácí jako nevyčerpatelný zdroj 

informací typu „kdo je kdo na Bačalkách a Ličně“. 

Je obdivuhodné, jak si paní Miládka pamatuje, 

kdo bydlel v které chalupě, kdo tam přišel po něm, 

kam se ten původní odstěhoval, jak se jmenovaly jeho 

děti, koho si vzaly za partnery, kam se ony 

odstěhovaly, čím se vyučily, kdo je učil . . .  

Nestíhám všechny informace pochytat a už vůbec 

udržet je všechny v hlavě. Na to moje mozková 

kapacita nestačí. Paní Nešněrová má místo hlavy 

kompjutr, který dokáže operativně informace 

zpracovávat podle aktuálního zadání a vyfiltrovat 

podle různých kritérií. 

Miládka se narodila jako Hazdrová do rodiny 

soukromého zemědělce, nikoli však sedláka. Tehdy 

měl na vesnici malé hospodářstvíčko skoro 

každý. Za chalupou měli nějaké ty korce 

půdy, na kterých pěstovali obilí, 

brambory, řípu a zeleninu. Miládka v r. 

1936 nastoupila jako prvňáček do bačalské 

jednotřídky (měla štěstí, bylo to krátce po 

tom, co byla do školy zavedena elektřina, tak 

si nekazila oči), ale protože byli velmi silný 

ročník, chodilo jich do 1. třídy celkem 20 dětí, tak 

vytvořili samostatnou třídu. Pak pokračovala na 

měšťance v Dětenicích. Bylo to v době války, kdy se 

riskovalo životem i za nepřiznaný pytel obilí, který se 

potajmu vozil do mlýna na Záhubech semlít, nedej 

bože za nenahlášené doma krmené prasátko. O tom 

musela být vedena obecní evidence a když se prase 

zabilo, musel se krupon (kůže) odevzdat v Libáni 

do výkupu. V té době tady v Křižánku operovala 

i skupina sovětských partyzánů, o jejichž přežití se 

zasloužili zejména Koťátkovi (Bačalky čp. 5), kteří 

jim obstarávali jídlo. V patnácti po osvobození začala 

Miládka chodit do „rodinné“ školy v Jičíně, kde se 

věnovala zejména šití, na „prakci“ chodila do Libáně 

a po vyučení začala pracovat v salonu v Mladé 

Boleslavi. Ale nepředstavujte si, že si ráno sedla snad 

do auta nebo autobusu a odfrčela do Bolky a ve dvě 

zpátky. Tenkrát ještě autobus do Boleslavi nejezdil, 

chodilo se pěkně pěšky brzy ráno ještě za tmy 

do Dětenic na vlak, jelo se do Bousova, tam se 

přesedlo na vlak do Boleslavi, vystoupilo se na 

nádraží a pěšky se ještě muselo včas dojít do města 

do práce. A totéž zpátky. Ale Miládka byla mladá a 

hbitá (což je mimochodem dodnes), tak všechno to 

„cábrování“ zvládala v pohodě. Mimo to šila na 

zakázku i doma, nejen běžné oděvy, ale i svatební 

šaty. Třeba taková nevěsta vojenského dirigenta 

Josefa Maršíka, našeho čestného občana, byla zrovna 

oděna v šatech od Miládky.  

Už od měšťanky se znala s pohledným hnědookým 

chlapcem z Prodašic, kde měla ostatně i příbuzné. 

A tak snad ne čirou náhodou se začali s Vratíkem 
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Nešněrou namlouvat. To namlouvání trvalo tři roky, 

až z něho byla svatba a zanedlouho přišla na svět 

v r. 1950 dcera Miluše. „Podívej se, Pavlinko, 

tenhleten servis jsem dostala ještě za svobodna a 

támhleten jsme dostali ke svatbě. A támhletu 

polívkovou mísu, představ si, tu už si zamluvila 

Lucka. Já vůbec nevím, jestli k ní byly i talíře?“ 

Padesátá léta nebyla lehká pro nikoho, vždyť na 

jejich začátku ještě stále fungoval lístkový systém, 

pak přišla měnová reforma neboli hromadné státní 

ožebračení všech spořivých lidí, nebyly věci základní 

životní potřeby. V r. 1956 přišel na svět syn Ladislav. 

I při dětech a malém hospodářství se Miládka 

věnovala domácímu šití, až někdy v r. 1960 přišla 

nabídka stát se „učitelkou“ v dětském zemědělském 

útulku. Po týdenním kursu v Jičíně se začala Miládka 

starat nejen o svého syna (dcera už chodila do školy), 

ale i o několik dalších dětí, jejichž matky pracovaly 

na poli či v kravíně a bylo potřeba jejich děti ohlídat a 

zabavit. Děti byly v podstatě celý den někde na 

procházce, asi bychom mohli říct, že se zemědělský 

útulek blížil dnešním lesním školkám. Později šila 

Miládka na zakázku stany, spací pytle a matrace, 

zkrátka, co bylo potřeba. K tomu ještě zahrádka, která 

ji koneckonců „bere“ dodnes. S přibývajícími lety se 

rozrůstala i Nešněrovic rodina. Narodila se vnoučata 

Miluška a Marek od dcery, Lukáš a Lucka od syna, 

později pravnoučata. A i když se měnila doba i různé 

technické vymoženosti, mám pocit, že paní Miládka 

zůstávala a zůstává věrna svým zažitým rituálům. „A 

jak to děláte, paní Nešněrová, že jste pořád v takové 

kondici?“ „Jak bych ti to, Pavlinko, vyvoslila?“ Baví 

ji kytičky, neustále běhá tu s hráběmi, tu s motyčkou, 

sbírá a suší ořechy, peče placky, stará se o slepičky, jí 

skromně, neužívá žádné léky (každý ministr 

zdravotnictví z ní má radost), namísto toho si raději 

dá štamprličku likéru, občas si vyjde na procházku a 

má-li štěstí a někoho potká, tak s ním pohovoří. Jak si 

já pamatuji, vždycky, když jsem šla třeba z hub a 

potkala jsem Miládku, půlhodinová rozprava nebyla a 

není nic výjimečného. Před třiceti lety Miládka 

ovdověla, ale takový je už holt život. Neopouští ji 

dobrá nálada, zajímá se o všechno, po mnoho let 

bývala pravidelnou členkou volebních komisí, 

nevynechá žádnou příležitost, aby se potkala a 

pobavila se svými sousedy při společenských akcích. 

V roce 2012 při příležitosti setkání rodáků a přátel 

Bačalek a Lična se stala kmotrou Lípy domova a 

pokřtila ji koryteckou vodou. Věřím, že na příštím 

setkání rodáků, kde se my současní padesátníci 

budeme o francouzských holích belhat k nejbližší 

židli, bude Miládka opět zářit jako hlavní hvězda 

programu. Snad mohu za všechny čtenáře Pramínku a 

občany naší vísky ze srdce Miládce ještě jednou 

poblahopřát k významnému životnímu jubileu, popřát 

pevné zdraví a neutuchající optimismus a radost ze 

života. Na zdraví!!! 
 

Pavla Čížková 
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DŮLEŽITÉ TERMÍNY 

 

29.3.25 Ukliďme Bačalky a Lično  

-  jarní brigáda, sraz v 9:00 u obecního úřadu  

- ve stejný termín budou přistaveny 

velkoobjemové kontejnery u oplocenky na odpad  

cca od 8:30 do 15 - 16hod 

 

5. a 6. 4.25  

Výběr vodného + fixní poplatek 300 Kč 

 

 

POZVÁNKY DO PIVNICE U BAČI 

 

22.3.25 sobota Hospodský vědomostní kvíz  

od 16:00 hod 

 

12.4.25 sobota Velikonoční dílničky 

od 15:00 hod 

 

30.4.25 středa Soutěž o nejzajímavější  

čarodějnické koště 

od 17:00 hod 

 

10.5.25 sobota Turnaj ve stolním tenisu 

od 10:00 hod 

    

17.5.25 sobota Hospodský vědomostní kvíz  

od 16:00 hod 

 

31.5.25 sobota Mezinárodní den dětí  

Kouzelná louka 

od 14:00 hod 
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